

*Palestinian Center
For Public Opinion*



المركز الفلسطيني
لاستطلاع الرأي

Poll No.152

Date: 10 April 2006

**VIEWS OF PEACE IN THE TERRITORIES
OF THE PALESTINIAN AUTHORITY**
Trends and Attitudes

By PCPO

Key findings of the poll were:

A plurality (42.8%) believes that the media provide more attention to extremist voices.

Around one-third (33.7%) believe a permanent peace agreement with the Israeli can be achieved in the near future (within 4 years or less).

A substantial majority (50.5%) supports to various degrees the Palestinian Independence Chart.

The Objective of the Poll:

The target of this poll is to examine the directions and inclinations of the Palestinian people towards the peace process with Israel and how far the ordinary citizen can impact this peace process. This poll, furthermore, casts light on the significant role of the media in the Palestinian – Israeli conflict and probes the public support for the Palestinian Independence Chart and the Arab Peace Initiative based on the solution of two states for two nations.

We hope that the gathered information would be of great benefit to all parties concerned.

Introduction:

In the most recent poll conducted by the Palestinian Center for Public Opinion (**PCPO**) in cooperation with " **Souhtouna – Palestine**, the One Voice Initiative" during the period from March 22nd to 26th, 2006 under the supervision of **Dr. Nabil Kukali**, a random sample of (677) Palestinian adults, 18 years and older, representing the various demographic specimens of the people living in the West Bank, including East Jerusalem, and Gaza Strip, has been interviewed.

Dr. Fathi Darwish, Director of Souhtouna Palestine – One Voice Initiative, said the most significant result this poll has revealed is that half of the Palestinian people is supporting the Palestinian Independence Chart and the Arab Peace Initiative based on the solution of two states for two nations. "This emphasizes the desire of our Palestinian people to achieve a just and comprehensive peace backed by the principle of two states for two nations and the UN resolutions", **Dr. Darwish** added at his Ramallah office.

Dr. Kukali, Director of PCPO, from his side, said that about 43% of the Palestinian people believe that the media provide more attention to extremist voices rather than to moderate voices.

The Findings:

Responding to the question:" Do you believe or not believe that your personal actions can contribute towards reaching a permanent peace agreement between Israel and the Palestinians ?", (15.4%) answered "I am certain that I cannot impact the peace process ", (33.2 %) said "perhaps yes, perhaps no", (17.9%) answered " I think I can impact the process", (3.7%) said " I am certain that I can impact the peace process", and (0.7 %) answered " I don't know or think differently".

Responding also to the question:" There are those who say this conflict is mainly a conflict of Israelis vs. Palestinians, and there are those who say that the real conflict is between the moderate majority that wants peace on both sides vis a vis violent extremist groups that do not want peace. With which group do you agree more?" (69.2%) are with the perspective that the conflict is primarily between Israelis and Palestinians, whilst only (27.6%) are with

the perspective that the conflict is primarily between moderates and violent extremists on both sides, and (3.2%) answered: "I don't know".

(33.7%) of the Palestinian people think that a permanent peace agreement with the Israelis can be achieved in the near future (within 4 years or less), whilst (65.4%) think that it's not possible, and (0.9%) declined the answer.

Around one-third (34.8%) of the respondents believe that the media provide an accurate report of the reality on the ground, whilst (42.8%) believe they provide more attention to extremist voices, (17.2%) said they provide more attention to moderate voices and (5.2%) declined the response to this question.

A substantial majority (51.5%) of the Palestinians support to various degrees the Palestinian Independence Chart and the Arab Peace Initiative based on the solution of two states for two nations, whilst (23.8%) oppose that to various degrees, and (25.6%) hesitated to answer the question and (0.1%) refused to determine their position.

Regarding the question: " Which reasons contributed to the victory of Hamas in the legislative elections held on January 25th, 2006 ?", the answers were as follows: (9.3%) for the attitude of Hamas of not recognizing Israel, (34.9%) said because Hamas is an Islamic political party, (30.6 %) due to the corruption of Fateh, (16.0 %) due to the mismanagement of the Palestinian Authority and (9.2 %) due to not achieving any progress in the peace process.

With respect to the question: " Have you heard about "Souhtouna" – Palestine, the One Voice Initiative, a public association working for the recruitment of moderates from both nations in order to reach a settlement for the Israeli-Palestinian conflict without violence?", (31.6%) said: " I am aware of One Voice – Souhtouna, Palestine, (67.1 %) said: " I am not aware thereof ", and (1.3 %) answered: " I don't know ".

Methodology of the Survey Study:

"All interviews took place on the basis of random choices of respondents' homes, i.e. face-to-face during different working hours, at least 5 hours a day, including the evening time, in order to ensure proper representation of those sub-groups of the population, which would otherwise be difficult to

reach and selecting one individual in each household using Last Birthday Method. ", **Mr. Elias Kukali**, a staff member of the Research & Studies Section at the PCPO, said. The choices were taken from a total of (156) election sites, from which (117) sites are located in West Bank and (39) sites in Gaza Strip according to the distribution of the Central Election committee. These election sites were randomly chosen by using the method of the simple random sample. These in turn were the beginning of the random sample choice made from those regions in accordance with PCPO's long experienced methodology. The margin of error was ($\pm 3.76\%$) at a significance and confidence levels of (5%) and (95%) respectively.

Elias Kukali added "the percentage of female respondents was (49.3%) whereas that of the male respondents reached (50.7%). He said the composition of the sample according to the residential area was as follows: (62.0%) West Bank, including East Jerusalem, and (38.0%) Gaza Strip. He further pointed out that the allocation of the sample in respect of the type of residence was as follows: (48.9%) city, (32.9%) village and (18.2%) refugee camp and that the average age of the respondents was (34.6) years.

Contact Persons

Dr. Nabil Kukali

Tel: 02 2774846

Fax: 02 2774892

Mobile: 0547 216643 / 0599 726878

Email: kukali@p-ol.com

Website: www.pcpo.ps

Dr. Fathi Darwish

Tel: 02 2951379

Fax: 02 2951382

Mobile: 0599 240 147

Email: info@onevoice.ps

Note: If you wish to view the whole poll results, so all you need is to revert to our website: www.pcpo.ps

Poll No.152

Date: 10 April 2006

وجهة نظر حول السلام في مناطق السلطة الفلسطينية
اتجاهات و مواقف
أعداد

المركز الفلسطيني لاستطلاع الرأي

(33.7%) يعتقدون أنه من الممكن التوصل إلى اتفاقية سلام دائم مع الإسرائيليين في المستقبل القريب.

(50.5%) يؤيدون بدرجات متفاوتة وثيقة الاستقلال الفلسطيني.

بيت ساحور:

قام المركز الفلسطيني لاستطلاع الرأي (PCPO) بالتعاون مع مؤسسة صوتنا فلسطين بإجراء استطلاع حول قضايا السلام في المنطقة، أشرف عليه الدكتور نبيل كوكالي مدير المركز و تم تنفيذه خلال الفترة (22 – 26) آذار 2006، و قد شمل على عينة عشوائية حجمها (677) شخصاً يمثلون نماذج سكانية من الضفة الغربية بما فيها القدس الشرقية و قطاع غزة فوق سن 18 عاماً.

و قال الدكتور فتحي درويش مدير مؤسسة صوتنا فلسطين أن أهم ما جاء في هذا الاستطلاع أن نصف الجمهور الفلسطيني يؤيدون وثيقة الاستقلال الفلسطيني و مبادرة السلام العربية القائمة على أساس دولتين لشعبين، مما يؤكد رغبة شعبنا لتحقيق سلام عادل و شامل استناداً لمبادئ دولتين لشعبين وفقاً لقرارات الشرعية الدولية. من جهته قال الدكتور نبيل كوكالي أن نسبة كبيرة لا يستهان بها من الجمهور الفلسطيني يعتقدون بأن وسائل الإعلام تعطي انتباهاً أكثر لأصوات المتطرفين بدلاً من الأصوات المعتدلة.

و رداً عن سؤال "هل تعتقد أو لا تعتقد بأنه بإمكان جهودك الشخصية أن تسهم في التوصل إلى اتفاقية سلام دائم بين إسرائيل والفلسطينيين؟" أجاب (15.4%) أنا واثق بأنني لا أستطيع التأثير على عملية السلام، (29.1%) أعتقد بأنني لا أستطيع التأثير على عملية السلام، (33.2%) لربما نعم ولربما لا، (17.9%) أعتقد أنه بإمكانني التأثير على عملية السلام، (3.7%) أنا واثق أنه بإمكانني التأثير على عملية السلام، (0.7%) أجابوا " لا أعلم أو أفكر خلافاً لذلك".

و جواباً عن سؤال "هناك رأي يقول بأن هذا الصراع بشكل رئيس هو صراع بين الإسرائيليين والفلسطينيين. وهناك رأي آخر يقول بأن الصراع الحقيقي هو ما بين الأغلبية المعتدلة التي تريد سلاماً على كلا الجانبين، الإسرائيلي والفلسطيني، ضد مجموعات من المتطرفين يمارسون العنف ولا يريدون سلاماً. على أي من الرأيين توافق أكثر؟" أجاب (69.2%) الرأي القائل بأن الصراع بشكل رئيسي هو بين الإسرائيليين والفلسطينيين، (27.6%) الرأي القائل بأن الصراع مبدئياً هو بين المعتدلين والمتطرفين على كلا الجانبين، (3.2%) أجابوا "لا أدري".

و يعتقد (33.7%) من الجمهور الفلسطيني أنه من الممكن التوصل إلى اتفاقية سلام دائم مع الإسرائيليين في المستقبل القريب (أي خلال أربعة أعوام أو أقل) في حين قال (65.4%) بأنه من غير الممكن التوصل إلى اتفاقية سلام دائم في المستقبل القريب، و تردد (0.9%) عن إجابة هذا السؤال.

و يعتقد (34.8%) ممن شملهم الاستطلاع بأن وسائل الإعلام تقدم تقريراً مضبوطاً من الواقع في الأرض، في حين قال (42.8%) بأنها تعطي انتباهاً أكثر لأصوات المتطرفين، وقال (17.2%) تعطي انتباهاً أكثر لأصوات المعتدلين، و تحفظ (5.2%) عن إجابة هذا السؤال.

و أيد (51.5%) بدرجات متفاوتة وثيقة الاستقلال الفلسطيني و مبادرة السلام العربية القائمة على أساس دولتين لشعبين، في حين عارضها و بدرجات متفاوتة (23.8%) و تردد (25.6%) عن إجابة هذا السؤال، و أمتنع (0.1%) عن تحديد مواقفهم.

أما الأسباب التي أسهمت في فوز حركة حماس في الانتخابات التشريعية التي جرت يوم 25 يناير 2005، فكانت على النحو التالي: (9.3%) موقف حماس من عدم الاعتراف بإسرائيل، (34.9%) لأنها حزب سياسي إسلامي، (30.6%) فساد فتح، (16.0%) سوء إدارة السلطة، (9.2%) عدم إحرار أي تقدم في عملية السلام.

و حول سؤال "هل سمعت بمؤسسة صوتنا فلسطين "One Voice"، و هي مؤسسة أهلية تعمل لتجنيد المعتدلين من كلا الشعبين لإنهاء النزاع الفلسطيني - الإسرائيلي بدون عنف؟" أجاب (31.6%) إنني على علم بمؤسسة صوتنا فلسطين، (67.1%) لست على علم بمؤسسة صوتنا فلسطين، (1.3%) أجابوا "لا أدري".

نبذة عن الاستطلاع

و قال الياس كوكالي من قسم الأبحاث و الدراسات، أنه تم إجراء كافة المقابلات في هذا الاستطلاع داخل البيوت التي تم اختيارها عشوائياً في المناطق وفقاً لمنهجية علمية متبعة في المركز و قد تم اختيارها من (156) موقعاً، منها (117) موقعاً من الضفة الغربية و (39) موقعاً من قطاع غزة. و بين أن نسبة هامش الخطأ في هذا الاستطلاع كانت ($\pm 3.76\%$) عند مستوى ثقة (95%)، و أضاف أن نسبة الإثبات اللواتي شاركوا في هذا الاستطلاع بلغت (49.3%) في حين بلغت نسبة الذكور (50.7%). و أن توزيع العينة بالنسبة إلى منطقة السكن كانت على النحو التالي: (62.0%) الضفة الغربية بما فيها القدس الشرقية، (38.0%) من قطاع غزة. و أشار الياس

كوكالي إلى توزيع العينة بالنسبة إلى مكان السكن كان على النحو التالي: (48.9%) مدينة، (32.9%) قرية، (18.2%) مخيم. و أن متوسط أعمار العينة بلغ (34.6) سنة.

Contact Persons

Dr. Nabil Kukali

Tel: 02 2774846

Fax: 02 2774892

Mobile: 0547 216643 / 0599 726878

Email: kukali@p-ol.com

Website: www.pcpo.ps

Dr. Fathi Darwish

Tel: 02 2951379

Fax: 02 2951382

Mobile: 0599 240 147

Email: info@onevoice.ps